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Vážení občané, 
čas se nedá zastavit a tak do 
cíle nezadržitelně finišuje rok 
2010. V tomto období nově 
zvolené zastupitelstvo připra-
vuje  plán akcí a návrh roz-
počtu na rok 2011. S tímto 
z á mě r e m 
budou ob-
čané obce 
seznámeni 
na veřej-
ném zase-
dání, které 
se bude 
k o n a t 
30.12.2010 
od 19 ho-
din a na 
které jste 
v š i c h n i 
s r d e č n ě 
zváni.  
Č l e n ů m 
zastupitelstva, které pracovalo 
v období 2006 až 2010, bych 
chtěl poděkovat     za podporu 
mé osoby ve funkci starosty a 
za spolupráci během tohoto 

období.  Co se tomuto zastupi-
telstvu povedlo nebo nepoved-
lo, nechci dnes vyjmenovávat, 
musíte posoudit sami. Poděko-
vání patří též paní účetní na-
šeho obecního úřadu, která 
mně pomohla vniknout do 

p r o b l e m a t i k y 
chodu obce, a za 
její vstřícný pří-
stup ke každému, 
kdo na úřad při-
jde něco vyřídit 
anebo se jen po-
r a d i t . 
S poděkováním 
nesmím zapome-
nout na jedinou 
fungující složku 
v obci, což je sbor 
d o b r o v o l n ý c h 
hasičů, která se 
podílela na všech 
akcích kulturního 

života v obci a to vše ve svém 
volném čase. Mezi OÚ a hasiči 
je velmi dobrá spolupráce, 
doufám, že to vydrží i do bu-
doucna. Poděkování dále patří 

také všem občanům naší obce, 
kteří se podílejí na jejím pěk-
ném vzhledu a údržbě v tomto 
kalamitním počasí.    
Vážení občané, nadchází čas 
Vánoc, a to není jen o tom 
dostat dárky a nebo je daro-
vat, ale i o starých tradicích, 
které by měly umocnit kou-
zelný čas vánoc a uvolnit at-
mosféru, při které se pobaví 
celá rodina. Můžeme se věno-
vat krájení jablí čka, lití olo-
va, házení střevícem, pouštění 
lodiček nebo čekat na zlaté 
prasátko, které obvykle ne-
přijde, protože kdo by odolal 
vůni vánočního cukroví, sva-
řeného vína a jiných dobrot, 
které se ten den připravují.  
Všem čtenářům občasníku 
přeji pohodové prožití svátků 
vánočních, bohatou nadílku a 
v novém roce štěstí, zdraví a 
úspěchy v zaměstnání i sou-
kromí. 
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• Asi dlouhá zimaAsi dlouhá zimaAsi dlouhá zimaAsi dlouhá zima    

• Rozzářený stromečekRozzářený stromečekRozzářený stromečekRozzářený stromeček    

Před pár týdny jsme 
v novodobé svobodné historii 
již pošesté přistoupili 
k volebním urnám, abychom 
si zvolili své zástupce do vede-
ní obce. Noví zástupci jsou 
voleni na 4 roky, tedy dobu, 
kdy by měli dle svých možnos-
tí pracovat ve šlépějích přede-
šlých zastupitelstev, aby vý-
sledky jejich práce navazovaly 
na zvelebování a vzhled naší 
obce. Uskutečňování vytipova-
ných záměrů zastupitelstva je 
a bude v dnešní době zdaleka 
horší než dříve. Všichni, nebo 
alespoň většina z nás, slyší 
několikrát denn ě a čte 
v novinách o šetření státu ve 
všech sférách národního hos-
podářství. To vše bude mít 
vliv i na peníze, které ve for-
mě daní mají přijít do měst a 
obcí. Dosáhnout na peníze 
z malé obce jako je naše, bude 

asi nad možnosti zastupitel-
stva, proto bude třeba více 
informovanosti pro nás obča-
ny, abychom neprávem kriti-
zovali zastupitele za nicnedě-
lání. Co mi občané můžeme 
pro toto udělat? Nic moc, jen 
úzce spolupracovat se zastupi-
telstvem, navštěvovat veřejná 
zasedání a mnohdy i pomoci 
dobře myšlenou radou při 
řešení vytipovaných záměrů. 
K tomu, aby tak bylo, je třeba 
zájem a láska ke své obci, ve 
které žijeme jako jedna rodi-
na. Z letité zkušenosti však 
vím, že právě zájem o věci 
veřejné, v tomto případě mů-
žeme říci věci týkající se své 
obce, je pro valnou většinu 
občanů zcela vzdálený. Měli 
bychom mít na zřeteli mladou 
generaci, která si v poslední 
době v obci vystavěla své do-
my, protože se jim v obci líbí a 

rozhodla se zde zakotvit natr-
valo. Proto přeji našim nově 
zvoleným zastupitelům obce 
hodně úspěchů a dobré zámě-
ry, kterých je v obci ke spoko-
jenosti občanů dost a dost. 
K tomu přeji hodně zdaru. 
 

Ma 

Tak by to mělo být 



Poděkování 
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Bohužel dnešní psaní není moc pří-
jemné. Jsme ještě plni zármutku nad 
odchodem pana Josefa Macháčka 
z tohoto světa. Již od příchodu na 
tento svět žijeme s vědomím, že se 
náš pohár jednou naplní a s ním při-
jde i ten smutný okamžik. Přesto se 
s tím těžko vyrovnáváme, protože 
pan Macháček nebyl jen občan naší 
obce, ale pro mnohé z nás kamará-
dem a dobrým přítelem. Pro naši 
obec hodně znamenal. To není fráze, 
ale fakt. Když se blíže seznámíte 
s jeho aktivním přístupem k dění 
v obci, uznáte, že nezahálel. Byl u 
toho, když se obec v devadesátém 
roce oddělovala  od obce Horšice a 
začala samostatně působit.  V zastu-
pitelstvu pracoval 16 let, z toho byl 
12 let starostou. Za jeho éry naše 
obec získala dekret udělující právo 
používat znak a vlajku obce. Tvář 
naší vesničky se proměňovala  stále 
k lepšímu. Zastupitelstvem, které 
bylo zvoleno po osamostatnění v roce 
1990, byl pověřen psaním kroniky 
obce Dolce, do které se nepsalo 52 let. 
I s tímto úkolem si poradil.  Kroniku 

dopsal  všemi dostup-
nými informacemi, 
které si obstaral a od 
roku 1990 do dnešních 
dnů psal podle svých 
záznamů. Byl iniciáto-
rem vzniku Dolckého 
občasníku. Vždy chtěl, 
aby občané měli infor-
mace z jednání zastu-
pitelstva  a z historie 
obce. První číslo ob-
časníku, které napsal,  

vyšlo v srpnu 2004 a dnes bohužel 
vychází jeho poslední, pod kterým je 
podepsaný. V roce 1957, kdy se ože-
nil a zakotvil v obci Dolce, se zapojil 
do dění v místním sboru dobrovol-
ných hasičů, kde vykonával funkci 
jednatele.Též zaznamenával veškeré 
dění, aby jako kronikář hasičského 
sboru zachoval informace pro další 
generace. Vykonával též funkci kni-
hovníka v naší obci. Chtěli bychom 
panu Macháčkovi dodatečně poděko-
vat za dlouholetou práci ve prospěch 
naší obce. Velice si vážíme toho, že 
jsme mohli nějaký čas stát po jeho 
boku a spolupracovat s ním.  

St.Ziegler  

Historicky Historicky Historicky Historicky 
dochovaná dochovaná dochovaná dochovaná 

vánoční jídlavánoční jídlavánoční jídlavánoční jídla    

VEŘEJNÉ  ZASEDÁNÍ ZASTUPITESTVA 
OBCE  DOLCE 

SE  KONÁ  VE  STŘEDU 
30.12.2010  OD  19.00 hod. 

v ZASEDACÍ  MÍSTNOSTI  OÚ. 
Na zasedání bude projednán mimo jiné 

rozpo
�
et na p�íští rok a plán akcí na rok 

2011. 
Zastupitelstvo  obce  Dolce  srde�n�  zve  na  toto  

zasedání  všechny  ob�any  naší  obce. 

Tak, jako si nedovedeme dnešní štěd-
rovečerní jídlo představit bez kuby a 
kapra, nesmí chybět na stole vánoč-
ka, ať doma pečená nebo koupená 
v obchodě. První zmínka o vánočce je 
v 16. století. Dříve byla pojmenována 
jako húska nebo calta. Ještě dnes se 
v některých krajích setkáváme 
s pojmenováním pletenice, pletenka, 
štědrovice, žemle. Dříve vánočku 
mohli péct pouze cechovní řemeslníci 
– pekaři. Od 18. století je začali péci 
lidé doma. První z upečených váno-
ček měl dostat hospodář, aby se mu 
rodilo hojn ě obilí. Na závěr štědrove-
černí večeře se celá rozkrájela a po 
krají čku se dávala i dobytku, aby byl 
zdravý a neškodily mu zlé síly. Dáv-
ným zvykem bylo zapékání do ní 
mince. Ten, kdo jí při krájení našel, 
byl si jistý, že bude zdráv po celý rok. 
Připálená nebo natržená vánočka 
věštila nezdar.  

Ma 
Tento článek je bohužel poslední, 

který pro nás pan Macháček napsal. 
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V soboru 4. 12. 2010 jsem měla mož-
nost navštívit vánočně naladěné 
hlavní město Saska - Drážďa-
ny.Město bylo pokryto sněhem, rtuť 
teploměru ukazovala  -12°C. „Počasí 
na turistiku jako stvořené“. Průvod-
kyně nám sdělila, že takováto zima 
je pro danou lokalitu neobvyklá, 
protože je to vinařská oblast. 
Za druhé světové války bylo město 
velmi zničené, hlavně v období mezi 
13.-15.únorem 1945 bylo masivně 
bombardováno tzv.zápalnými bom-
bami, které způsobily rozsáhlý po-
žár. Dominanta města, barokní kos-
tel Frauenkische, byl za dob NDR 
ponechán jako pomník proti válce. 
Jeho rozsáhlá rekonstrukce byla 
dokončena v roce 2005 z peněz, které 
se vybraly mezi obyvateli. Kostel je 
dokonce vytápěn. Měli jsme štěstí a 
viděli pr ůvod na oslavu pečené vá-
noční štoly. Tato pochoutka vážila 
2754 kg, délka 3,13 m, šířka 1,78m, 
výška 0,89m. Chuť byla opravdu 
vynikající s příměsí rumu, rozinek, 
mandlí a kandovaného ovoce, v silné 
vrstvě posypána moučkovým cuk-
rem. Tato štola je během jedné hodi-
ny rozkrájena a prodána, výtěžek 
jde na pomoc dětem v dětských do-
movech. Štola byla vezena kočárem, 
tažený koňským potahem, projíždě-
jící ulicemi Drážďan a následován 
průvodem cechu, pekařů, cukrářů, 
řezníků, kominíků…, k tomu vyhrá-
vá dechová kapela a mažoretky po-
chodují v rytmu hudby. V takovém 

(Pokračování na stránce 4) 
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K Vánocům patří neodmyslitelně sta-
vění betlémů. Tato součást svátků 
Vánoc se objevila v Čechách v roce 
1560 v kostele sv. Klementa v Praze. 
Od té doby se pozvolna začaly betlé-
my stavět ve větších měs-
tech a nakonec i 
v měšťanských domác-
nostech. Jedním z mnoha 
stavitelů betlémů větších a 
částečně mechanických 
byl a dosud je betlém Pro-
boštův. Toto dílo má dél-
ku 7 metrů, šířku 3,2 met-
ry a výšku 1,8 metrů. Pro 
svoji originalitu je pova-
žován za nejhodnotnější 
dílo tohoto druhu 
v Evropě a právě z tohoto 
důvodu byl vystavován na 
různých výstavách a veletrzích 
v celém světě, kde upoutal pozornost 
mnoha set tisíc lidí, včetně slavných 
osobností. Toto putování trvalo až do 
roku 1972. Od té doby je trvale umís-
těn v Třebechovicích pod Orebem. 
V rohu náměstí tohoto městečka byl 
vystavěn objekt zásluhou manželů 
Vaclíkových, pojmenovaný jako spe-
cializované třebechovické muzeum 
betlémů. Toto muzeum jako sbírkový 
fond soustřeďuje více než 300 betlémů 
pocházejících z různých betlemář-
ských oblastí. Nejcennějším betlémem 
je však mechanický betlém Proboštův, 
který se skládá z více než 2000 vyřezá-

vaných dílů. Figurky jsou 10 až 15 
cm vysoké. V celém betlému jich je 
180 bez pohybu, 120 figur je připev-
něno na řetězových pasech a 51 figu-
rek napodobuje lidi při jejich každo-

denní práci. Z dalších více než 1500 
předmětů jsou zde stromy, stavby, 
hudební nástroje, zvířata a přírodní 
útvary. Figurky jsou zhotoveny 
z lipového a hruškového dřeva. Stav-
by, stroje, stromy jsou zhotoveny 
z buku, jasanu a některé z třešně. 
Mechanismus je vytvořen z více než 
150-ti ozubených kol a koleček. 
V roce 1935 byl přidán elektrický 
motorek, který nahradil kliku, kte-
rou se betlém uváděl do pohybu. Toto 
dílo pravděpodobně vznikalo od de-
vadesátých let devatenáctého století, 
ale autor ho však přestavoval až do 
posledních měsíců svého života. 
V roce 1999 byl Třebechovický bet-
lém prohlášen za národní kulturní 
památku.                                           Ma  

V lednu 2011 oslaví 
 

Václav  Blacký  83 let 
Marie  Balvínová 80 let 

 

V únoru 2011 oslaví 
 

Karel  Kutílek  81 let 
Josef  Bultas  75 let 
Adolf  Mafka  60 let 

Naši jubilanti 

Vánoční Vánoční Vánoční Vánoční 

Drážďany Drážďany Drážďany Drážďany     

Co podle legend 
přináší 

štěstí a smůlu? 

K vánočním dnům se vážou stoleté 
legendy, které ještě v dnešní době sem 
tam bývají citovány.  
Štěstí přináší, když v noci na Boží hod 
(25.12.) vystřelíte z pušky směrem 

k M ěsíci. Kouzelnou moc má čerstvý 
upečený chléb 25.12. a týž den snese-
ná vejce. Když připadne Štědrý den 
na pondělí, je dobrá úroda a hodně 
medu, když na úterý tak bude hodně 
vína a obilí. Když na čtvrtek, tak se 
hospodáři podařilo výhodně prodat 
dobytek, připadne-li Boží hod na 
pátek, znamená to, že bude horké 
léto a krásný podzim.  
Smůlu podle pověry přináší, když 
před půlnoční mší (24.12) hospodyně 
šila nebo pletla, to prý by pak myši 
dílo zničily. Na Štědrý den se nesmí 
prát, to přináší smůlu a neštěstí do 
domu. Mladí zamilovaní lidé by ne-
měli na Štědrý den psát své milé i 
milému, znamenalo by to rozchod. 
Některé legendy jsou pro nás 
v dnešní době velmi úsměvné.  

Ma  

Ceník  
služeb odvozu a odstranění směsného 

komunálního odpadu 
na rok 2011 

Četnost  svozů  ročně Cena s DPH 
1 x týdně                (52) 2.342,- Kč 
Kombinovaný        (40) 1.950,- Kč 
1 x 14 dní               (26) 1.557,- Kč 
1 x  za měsíc          (12)    869,- Kč 
Pytle     83,- Kč/ks 
Jednorázový odvoz     89,- Kč/ks 
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V sobotu 11.12.2010 úde-
rem 17. hodiny začala Vý-
roční valná hromada míst-
ního dobrovolného hasič-
ského sboru. Zasedací míst-
nost obecního úřadu byla 
naplněna 31 členy a 5 hos-
ty. Valnou hromadu zahájil 
a celou dobu vedl průběh zasedání sta-
rosta hasičů p. Miroslav Macháček.  
 

Valná hromada se řídila následujícím 
programem: 

 

1) Zahájení 
2) Volba volební a návrhové komise 
3) Zpráva o činnosti sboru za rok 2010 
4) Zpráva hospodáře 
5) Zpráva předsedy kontrolní a revizní 

rady 
6) Přijetí nových členů 
7) Volba členů revizní rady a člena vý-

boru 
8) Schválení návrhu plánu činnosti na 

r. 2011 
9) Ocenění členů 
10) Diskuse 
11) Usnesení 
12) Závěr 
 

Jednatel pan Pavel Stuchl 
zrekapituloval práci sboru. 
Je již  samozřejmostí, že je 
to nejlépe zpracovaná 
zpráva, ze které se přítom-
ní členové dozví vše po-
třebné.  
Například - oprava cister-

nového vozu, průběh a výsle-
dek všech akcí, na kterých se 
hasiči organizovaně podílí. 
Dále sběr železného šrotu, 
dětský den, posezení při mu-
zice a spousta jiných akcí. Na úpravě 
stánku a buňky na hřišti ,,Za pární-
kem“ hasiči odpracovali přes 200 
brigádnických hodin. Bohužel jedna-
tel musel také zmínit smutnou zprá-
vu o skonu dlouholetého jednatele a 
především kronikáře, jak sboru, tak 
obce, pana Josefa Macháčka, který 
ve své činnosti nasadil vysokou lať-
ku. Také přivítal nové členy hasič-
ského sboru – pana Miloše Šrámka, 
Stanislava Zieglera ml., Petra Žam-
bůrka a Klause Nume  (občana Ně-
mecka). 
 

K datu valné hromady je ve sboru 56 
mužů a 8 žen.  

Jako každým rokem vý-
bor ocenil některé své 

členy: 
Josef Sta�ek -  ,,Čestné uznání okre-

su “ 
Martin Machá�ek, Tomáš Sajdl, 
Miroslav Mráz, Lukáš Louda a Ivo 
Chudá�ek - ,,Medaile za věrnost“ 

za 10 let členství 
Zden�k Nový st. - ,,Věrnostní stuž-

ka“  za 40 let členství 
 

Po splnění všech bodů programu, 
vyzval starosta spolku k malému 
občerstvení. Jediné mínus této Val-
né hromady je, že se nepodařilo 
zajistit nějaký hudební doprovod, 
který by jist ě závěr zpestřil. 

Petra Nová  

Něco statistiky 
z naší obce 

• v naší obci žije:  
   142 mužů 
   130 žen    ________________________________ 

 Celkem: 272 občanů 
••••    zaregistrováno je - 124 popis-

ných čísel domů 
• • • • průměrný věk   -  41,36  

 
Zajímavost pro rok 

2011: 
V roce 2011 bude v naší obci slavit  
9 občanů    PADESÁTINY. 

mrazu, který panoval ten den obdivu-
hodný výkon. 
Stánky na vánočním trhu nabízejí 
spousty rozmanitého zboží, radost si 
vybrat. Ceny příznivé a obsluha milá, 
která je zvyklá na české zákazníky. 
V ůně  svařeného  v ína  láka la 
k ochutnání a hlavně k zahřátí. Zvlášt-

(Pokračování ze stránky 3) ní poznatek z drážďanských ulic mě 
učaroval, všechny chodníky dobře 
uklizené od sněhu, speciální auto 
odklízí sníh a zároveň napouští sol-
ným roztokem nebo sype drobnými 
štěrkovými kamínky. To u nás ve 
velkých městech bohužel není. Takže 
docela dobře můžete chodit a kochat 
se nádhernou vánoční atmosférou. 

Petra Nová 

Oznámení hospodáře hasičského sboru 
 

Výběr členských příspěvků na rok 2011 
se bude konat vždy v sobotu 

15.1.2011 a 22.1. 2011 od 11 do 12 hod. 
v místním pohostinství. 

Výroční valná hromada 
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Pranostiky    Přísloví 
,,Výchova je příklad a láska, nic 
víc“.                                            F.Fröbel 

,,Kdo vychoval, vykonal víc, než kdo 
zplodil“.                                     Japonské 

,,Dokud je syn malý, buď mu pěstou-
nem, až bude velký, bratrem“.  Srbské 
,,Jak vychovat syny k opravdové 
mravnosti? Zařídit, aby žili v obci 
s dobrými zákony“.                    F. Hegel 

Vánoční zpívání našich žáků 
v Nittenau v domově důchodců a na 
klinice pro onkologicky nemocné 
pacienty se letos nekoná. Proč? 
Představitelé mikroregionu Nittenau 
se nám ani po několika našich urgen-
cích, zda si přejí, abychom opět při-
jeli na vánoční zpívání, neozvali. 
Zklamání prožívají jak žáci, tak 
kantorky, protože naše předvánoční 
cesty do Nittenau se staly tradicí a 
tradice by se měly dodržovat. Bohu-
žel  chyba není na naší straně a nám 
nezbývá nic jiného, než dárečky, 
které jsme při této příležitosti  vždy 
vezli do naší partnerské školy ve 
Fischbachu, zabalit a poslat poštou. 
Těšíme se tedy alespoň na  setkání 
našich a německých žáků , které by 
se mělo uskutečnit na jaře. 

Pavla Nohavcová 

Naše šelmy 
V pátek 19.11.2010 navští-
vili naši školu členové ze 
Záchranné stanice živoči-
chů Plzeň, aby nám pově-
děli něco šelmách na na-
šem území. Děti byly 
z jejich příjezdu nadšené a 
plné zážitků, které chtěli 
přednášejícím sdělit. Hned 
v úvodu se pan Michael 
Boušík ptal dětí, jaké znají 
šelmy u nás, jak je dělíme 
a myslím, že byl mile pře-
kvapen jejich znalostmi. Následovalo 
vyprávění o jednotlivých šelmách, do-
provázené obrázkovou prezentací 
a názornou ukázkou lebek probíra-
ných šelem. Děti se dozvěděly nejen 
základní informace o výskytu a potra-
vě daných šelem, ale i o nemocech a 
jejich vlivu na početnost populace. 
Daniel Křížek se jako jediný dobrovol-
ník dokonce pokusil zadržet dech pod 

Do Nittenau nejedeme 

Už jsou za dveřmiUž jsou za dveřmiUž jsou za dveřmiUž jsou za dveřmi    
Již nám utekl rok, ale zanechal na 
dlouho v našich hlavách vzpomínky, 
které na delší čas zakotví v našich pa-
mětích. Bylo to počasí, které se k nám 
chovalo macešsky od samého počátku. 
Dlouhá zima, sněhové kalamity 
v některých krajích. Ani letní čas nebyl 
k nám milosrdný, neboť přišly trvalé 
deště a následně opakované záplavy, 
které v některých krajích p řipravily 
tisíce lidí o všechen majetek. Je dobře, 
že našemu blízkému okolí se toto vy-
hnulo. Nyní, kdy nám chybí otočit po-
slední listy letošního kalendáře, se po-
malu na tento nečas zapomíná. Není 
divu, měsíc prosinec je již mnoho století 
nositelem největších oslav a svátků 
v roce - Vánoc. V dřívější době byla 
zima pro naše předky především obdo-
bím draní peří a zpracování příze. Ten-
to čas byl počítán od 11.listopadu, svát-
ku svatého Martina, do 13.12., svátku 
svaté Lucie. Pak se s touto prací začína-
lo až po Třech králích. Až pak zbyl čas 
na přípravy vánočních svátků. Dnes je 

situace zcela jiná, neboť čas Vánoc 
vnímáme z reklam a rozhlasu daleko 
před čtyřtýdenním časem Adventu. I 
naši předkové nezapomínali uctívat 
čas Adventu, neboť podle křesťan-
ské tradice to byla doba, kdy větši-
nou bývala rodina pohromadě a 
dlouhé večery trávili vypráv ěním 
příběhů ze života, ale i převzaté od 
starší generace. V té době bývalo 
zvykem u dobrých křesťanů se 
zúčastňovat na ranních bohosluž-
bách. Advent nebyl prožíván jen 
nábožensky, ale také světsky. Vá-
zaly se k tomu různé zvyky, které 
pěstovaly staletí až do dnešní doby. 
Jednou z nich je řezání větviček 
Barborky (4.12.) a očekávat po 
rozkvetení brzké vdavky u svobod-
ných a nezadaných dívek. Nejvíce 
se však dochovala tradice chození 
Mikuláše, kterého doprovázejí čert 
a anděl a obdarovávají malými 
dárky hodné děti . 

Ma  

Vánoční  
stromek 

Ani letos nebyla porušena tradice 
postavení a ozdobení vánočního 
stromku, která se uskutečnila 
v neděli 28.11.2010. Chtěl bych tou-
to cestou poděkovat panu revírní-
mu Josefu Rudolfovi za darování 
stromku a panu Ádovi Mafkovi a 
Josefu Bultasovi za výběr a jeho 
dovezení. Za výzdobu a zdařilé po-
stavení stromečku děkuji všem, 
kteří se na této akci podíleli.                       

St.Ziegler  

Škola Horšice 

vodou na 4 minuty, podobně jako to 
dělá vydra. Čtyři minuty to sice nevy-
držel, ale i tak sklidil potlesk 
za statečnost a za pěkný výkon. Na 
závěr přednášky přivedli členové 
spolku do třídy psa, na kterém dětem 
názorně předvedli smyslové vnímání.  
Věřím, že to bylo pro děti nejen zpes-
tření výuky a zároveň doufám, že si 
z toho i něco odnesly.  

Ø   Je-li říjen velmi zelený, bude zato 
leden hodně studený. 

Ø  Má-li listopad déšť a potom mrazy, 
osení se často zkazí. 

Ø  Když se v listopadu hvězdy třpytí, 
mrazy se brzo uchytí. 

Ø  Když prosinec bystří, po Vánocích 
jiskří. 



Škola Horšice 

V pondělí v ranních hodinách 
jsme v Horšicích nezačali 
v y u č o v á n í  o b v y k l ý m 
způsobem. Byli jsme pozváni 
do KKC Přeštice, kde pro nás 
byla př ipravena výuka 
základních způsobů odmítání 
v různých životních situacích. 

V programu vystupovala vedoucí 
oddělení pro závislosti mládeže 
nemocnice U Apolináře MUDr. 
Šárka Palečková, která si s dětmi a 
mladými lidmi výborn ě rozumí. 
Atmosféru, kterou navodila 
prostřednictvím tzv. muzikoterapie 
byla velice příjemná, děti se cítily 
uvolněně, nebyly stresované, 
nebály se vyjadřovat své názory. 
Této akce se zúčastnila ZŠ Horšice, 
ZŠ Řenče a ZŠ Dolní Lukavice. 
Během pořadu vznikly 2 skupiny -  
Dealeři a ti co odmítali. Ostatní 
děti hodnotily a p. MUDr. 
rozebírala dané situace. Nejlepší na 
celé akci bylo, že děti zde přímo 
hrály ur čité scénky a vytvářely 
různé symboly k tématu. Celá akce 
se nám všem moc líbila, protože 
děti byly vtáhnuty do celého dění a 
určitě se nenudily.         Jana Tolarová 

Děkuji – Nechci!  

Mikulášská 
nadílka v MŠ 

Letošní sněhová nadílka nám 
dává jasně najevo, že se neza-
držitelně blíží zima a s ní i svá-
teční čas Vánoc. V naší mateř-
ské škole se chystá vánoční 
výzdoba, zpívají se koledy a připra-
vují básničky pro čerty. Celý čertov-
ský týden si děti užily. Dostaly vstu-
penky, které jim otevřely bránu do 
pekla  a rázem se proměnily v čertí-
ky. V pekle plnily úkoly, které jim 
zadával sám velký Lucifer. Malí čer-
tíci cvičili, tančili, přetahovali se la-
nem, házeli pytlem do dálky, bram-
borou do krabice, vyráběli řetězy a 
také přikládali pod kotel. Za splněné 
úkoly každý čertík dostal „Četovské vy-
svědčení“. Byl tu  konec týdne a s ním i 
to, čeho se děti nejvíce obávají – návštěva 
Mikuláše, čerta a anděla. A jako každý 
rok byly opět slzičky a slibování....a jako 
každý rok nejvíc plakali ti největší hříš-
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Třídenní projektové vyučování na téma 
Setkání na Olympu proběhlo 8. 11. – 10. 11. 
2010 ve 4. a 5. ročníku. V pondělí už všichni 
žáci byli připraveni, že vypukne dlouhooče-
kávaný projekt. Přinesli si různé materiály, 
encyklopedie, pověsti, báje, fotografie, které 
se týkaly již zmiňovaného tématu. Pro mno-
hé z nich toto téma bylo neznámé, proto se 
s velkým nadšením pustili do řešení prvních 
úkolů. Seznámili se se současným Řeckem, 
gastronomií, kulturou, hospodářstvím, ale i 
s tím, ve které části Evropy Řecko leží, jaké 
je hlavní město a státní symboly, nejvyšší 
hora, nejkrásnější a nejmenší ostrov. Druhý 
den jsme se už zaměřili spíše na historii 
Řecka a nadpozemské bytosti. Vysvětlili 
jsme si původ všech známých bohů a hlav-
ně, jaký byl symbol každého boha 
z Olympu. Vyprávěli jsme si pověsti a báje 
bohů a hrdinů, zaměřili jsme se i na kladné 
a záporné vlastnosti bohů. Velký problém 
však byl, když děti měly napsat kladné a 
záporné vlastnosti u sebe samotného, proto-
že chválit se umíme, ale říci o sobě i to špat-

né, nepěkné, to 
je problém. 
Přesto jsme to 
všechno zvládli 
a završili celý 
projekt ve stře-
du spíše po té 
praktické strán-
ce. Na tento den 
si děti připravi-
ly suroviny, 
které využily 
k přípravě pra-
vých řeckých 

salátů, tzaziků, řeckých špízů. Zahráli jsme 
si soutěž o nejlepší pokrm. Celá příprava 
pokrmu byla podle určitých pravidel a bylo 
třeba vše zvládnout  v určitém časovém 
intervalu. Nic není těžší, než dělat nějakou 

Ve slavnostně vyzdobené třídě mateřské 
školy se v odpoledních hodinách 9.prosince 
2010 sešli rodiče, prarodiče i sourozenci 
našich školkových dětí na vánočním pose-
zení u stromečku. Celou besídku nám ote-
vřely děti svým vystoupením. Snažily se 
skrýt nezbytnou trému a předvést publiku 
to nejlepší. Nejprve  zahrály pohádku O 
budce, poté zatančily taneček a závěr pro-
gramu patřil koledám a vánočním říkan-
kám. Za celé představení děti sklidily ob-
rovský potlesk. Za odměnu si děti rozbalily 

mnoho dár-
ků, které na 
ně čekaly 
pod stro-
mečkem.  
D ě k u j e m e 
r o d i č ům , 
kteří nám 
v ě n o v a l i 
toto odpoledne a přišli se s námi vánočně 
naladit.                           Dana Řihošková  

Vánoční besídka v MŠ 

věc v určeném limitu. Po zvládnutí této 
disciplíny jsme vyhodnotili ty nejlepší, 
což byly všechny 4 skupiny a vrhli jsme se 
na to nejvíce očekávané převlíkání do 
kostýmů bohů. Přála bych Vám vidět tu 
nádheru, kterou si děti připravily. Kos-
týmy byly super jak u žen – bohyní, tak i 
u mužů – bohů. Jsem moc ráda, že děti 
při takových projektech dokáží pracovat 
s takovým obrovským nasazením a zauje-
tím, že umí při těchto činnostech prodat, 
co nemohou nebo nechtějí ukázat třeba 
v obyčejných vyučovacích hodinách. Od-
měnou však pro mě jako učitele byly 
krásně prožité tři dny, které přinesly ur-
čitě nám všem mnoho nového, zajímavé-
ho, poučného, ale i zábavného.                                                          

Jana Tolarová 

Setkání na Olympu 

níci. Ale všechny děti statečně, s 
třesoucím hláskem  přednesly bás-
ničku. Odměnou jim byl balíček 
sladkostí a pohlazení od anděla. 
Ani letos si čert nikoho neodnesl, i 
když někteří měli namále. Mikuláš-
ská nadílka je za námi a my už se  
můžeme těšit na Ježíška. 

Dana Řihošková 
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